



[ENGLISH BELOW]

Dans le cadre du projet FNS « **Democratizing the Economy through Consumers: Consumer-Owned Food Retailers and their Potentials for Fostering Economic Democracy** », l'institut de sociologie de l'Université de Neuchâtel met au concours **un poste de**

## **Doctorant·e FNS en sociologie (80-100%)**

**Entrée en fonction :** 01.09. 2024  
**Durée du contrat :** 01.09.2024-31.08.2028 (48 mois)  
**Taux d'activité :** 100%  
**Langues de travail :** français et anglais  
**Lieu de travail :** Institut de sociologie, Faubourg de l'Hôpital 27, 2000 Neuchâtel

### **Description des tâches :**

La personne participera au projet « **Democratizing the Economy through Consumers: Consumer-Owned Food Retailers and their Potentials for Fostering Economic Democracy** », financé par le Fonds National de la Recherche Scientifique, et réalisera une thèse de doctorat dans ce cadre. Ce projet élargit le regard sur la démocratie économique en l'abordant d'un point de vue rarement abordé : celui des consommateur·ice·s. Le projet étudie comment les coopératives de consommateur·rice·s dans le domaine alimentaire contribuent à démocratiser l'économie, en s'intéressant à la mise en œuvre de pratiques démocratiques dans ces organisations et en analysant comment ces dernières transforment des pratiques au-delà de leur propre organisation. L'étude comporte un volet quantitatif avec un questionnaire qui sera diffusé auprès de coopératives de consommateur·ice·s en Suisse, en France et en Allemagne ainsi qu'un volet qualitatif autour de trois études de cas d'épicerie participatives à Neuchâtel, Paris et Berlin. La personne recrutée sera essentiellement impliquée dans le volet qualitatif, en faisant du terrain dans au moins deux de ces trois villes. Au-delà de contribuer au projet collectif, la personne recrutée rédigera une thèse de doctorat dans le domaine de la sociologie économique / sociologie des organisations / sociologie des mouvements sociaux / sociologie de la consommation, sous la direction du Prof. Philip Balsiger.

### **Ce poste offre :**

- Un engagement à durée déterminée de quatre ans
- Une activité passionnante et variée au sein d'une équipe active et interdisciplinaire
- Conditions d'engagement selon le FNS, avec l'obligation de rédiger une thèse en rapport avec le sujet projet de recherche.
- Un salaire conforme aux [normes de l'Université de Neuchâtel et du FNS](#).
- Un taux d'occupation prévu pour la thèse de doctorat de 100%, pouvant être réduit à 80% en raison de tâches de care.



- La possibilité de travailler dans des réseaux internationaux et de développer des compétences avancées en sociologie
- La possibilité de travailler sur un domaine en pleine expansion et de se faire des contacts dans ce milieu professionnel.

**Titre requis et profil souhaité :**

- Titulaire d'un Master en sociologie ou dans une discipline proche (anthropologie, science politique, géographie ou autres disciplines proches), obtenu au plus tard au moment de l'entrée en fonction
- Formation en méthodes qualitatives
- Intérêt pour l'analyse sociologique des mouvements sociaux et des organisations économiques alternatives
- Esprit d'initiative, autonomie dans le travail, capacité de travailler en équipe
- Très bonne capacité de rédaction
- Très bonne maîtrise du français et de l'anglais
- La maîtrise de l'allemand est un atout

**Dossier de candidature :**

- Curriculum vitae, lettre de motivation, indication d'une personne de référence
- Esquisse de projet de thèse de 1 à 2 pages s'inscrivant dans la thématique du projet global.
- Résumé du mémoire de Master et une version électronique du mémoire
- Copie des titres universitaires

Le dossier est à **transmettre sous forme électronique** à [messagerie.socio@unine.ch](mailto:messagerie.socio@unine.ch) avec objet « PhD Consumer Democracy »

**Délai de candidature : 31 mai 2024**

**Les entretiens avec les candidat-e-s sélectionnés auront lieu le jeudi 13 juin, de préférence en présentiel**

Pour toute information supplémentaire, veuillez contacter le prof. Philip Balsiger [philip.balsiger@unine.ch](mailto:philip.balsiger@unine.ch)

Soucieuse de promouvoir la diversité au sein de son personnel, l'Université de Neuchâtel s'engage à offrir des conditions de travail non discriminatoires.

Neuchâtel, le 26 avril 2024



As part of the SNSF funded project « **Democratizing the Economy through Consumers: Consumer-Owned Food Retailers and their Potentials for Fostering Economic Democracy** », the Institute of sociology of the University Neuchâtel is looking for a

## **SNSF doctoral student in sociology (80-100%)**

**Starting date:** 01.09.2024  
**Duration of contract:** 01.09.2024-31.08.2028 (48 months)  
**Employment rate:** 100%  
**Work language:** French and English  
**Place of work:** Institut de sociologie, Faubourg de l'Hôpital 27, 2000 Neuchâtel

### **Job Description:**

The person will participate in the project "**Democratizing the Economy through Consumers: Consumer-Owned Food Retailers and their Potentials for Fostering Economic Democracy**," funded by the National Fund for Scientific Research, and will carry out a doctoral thesis within this framework. This project broadens the view of economic democracy by approaching it from a rarely discussed angle: that of consumers. It examines how consumer-owned food retailers contribute to democratizing the economy by looking at the implementation of democratic practices within these organizations and analyzing how the latter transform practices beyond their own organization. The study includes a quantitative part with a questionnaire to be distributed to consumer-owned food retailers in Switzerland, France and Germany, as well as a qualitative part based on three case studies of food cooperatives in Neuchâtel, Paris and Berlin. The recruited PhD student will be mainly involved in the qualitative part and will conduct fieldwork in at least two of the three cities. In addition to contributing to the joint project, the candidate will write a doctoral thesis in the field of economic sociology / sociology of organizations / sociology of social movements / sociology of consumption under the supervision of Prof. Philip Balsiger.

### **This position offers:**

- A four-year fixed-term contract
- Interesting and varied work in an active and interdisciplinary team
- Employment conditions in accordance with the SNSF, with the requirement to write a thesis related to the topic of the broader research project.
- Salary according to the [standards of the University of Neuchâtel and the SNSF](#)
- A 100% employment rate for the dissertation, which may be reduced to 80% due to care duties.
- The opportunity to work in international networks and to develop advanced skills in sociology.
- The opportunity to work in a rapidly growing field and to make contacts in this professional environment.



**Required Title and Desired Profile:**

- Master's degree in sociology or related discipline (anthropology, political science, geography, or other related disciplines), to be obtained no later than the start date of the position.
- A background in qualitative methods
- Interest in sociological analysis of social movements and alternative economic organizations
- Initiative, autonomy, ability to work in a team
- Excellent writing skills
- Fluency in French and English
- German is an asset

**Application:**

- Curriculum vitae, letter of application, indication of a reference person
- 1 to 2-page outline of a possible thesis project related to the overall topic of the research project.
- Summary of the Master's thesis and an electronic version of the thesis
- Copy of academic degrees

All files should be sent in electronic form to [messagerie.socio@unine.ch](mailto:messagerie.socio@unine.ch) - subject "PhD Consumer Democracy".

**Application deadline: May 31, 2024**

**Interviews with selected candidates will take place on Thursday June 13, preferably in person.**

For further information, please contact Prof. Philip Balsiger  
[philip.balsiger@unine.ch](mailto:philip.balsiger@unine.ch)

To promote diversity among its staff, the University of Neuchâtel is committed to offering non-discriminatory working conditions.

(This is an English translation of the French version. There is only one open position)

Neuchâtel, April 26, 2024